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said to his mother? --- I saw him showing her the documents 

only. 

And said he was - and you also heard him of course saying 
, 

that he's not prepared ~o do anything stupid? --- ~es. 

That he wants to learn his driving and complete his (5 

lessons? --- Yes. 

Because there was a lot of money as a driver apparently? 

Yes. 

He said he was not interested in any arguments about 

going away? Yes. 
~ 

And of course you are - I think you agreed with me 

yesterday that you can't dispute it if these two accused say 

that they never instigated or incited anyone of you to go 

and undergo training? --- No. 

(10 

And accu5ed no. 2 will deny that he made any suggestions(15 

that his brother should remain behind? --- Yes, he said so. 

Sorry your Worship, I'm just trying to cut down on 'cross­

examination by - you remember you mentioned that you met 

accused no. 1 and 2 near a shop at the mill? --- Yes. 

Up to that time, am I correct in saying that you had not (20 

met Muntu at all that day? --- That is correct. 

Am I correct again in saying that you only saw Muntu 

at night \'1hen you saw him in the room where you people say you 

slept? --- Yes. 

If I1untu says that he was with you during the day, (25 

he'll be telling lies or would be referring to some other 

occasion? If he says he was with you ~il the time during 

that day? No, I was at the mill. 

So if Muntu says that he was together with you, you went 

to his home, then you went together to accused no. 2'a place . (30 

and he went back again to his home, he would be talking 
about/ ••• 
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about a different occasion altogether? --- He would be talking 

about a different occasion • 

And ~lso if Muntu says that there was no drinking this . , . 
morning when you say the discussions took place, he'd be talking 

about so~other occasion? Or some other day? --- He'd be (5 

talking about another day. They were definitely drinking 

and there were beer tins. 

I'm going to ask you a question which may embarrass you 

now and r don't want you to be shy. You smoke dagga isn't 

that correct? --- I don't smoke it. (10 

Does Huntu or Moosa smoke dagga - do they smoke dagga? 

I don't knOw. 

I see you're smiling. Anyway - that's all your Worship, 

thank you.--- I am smiling because it is alleged that we 

smoke dagga. 

NO FURTHER QUESTIONS BY MR. SKWEYIYA. 

NO QUESTIONS BY MR. LANGA. 

RE-EXAr1INED BY THE PROSECUTOR: 

-

Now you said that you were woken up early that morning 

by Moosa who called you to accused no.2's room. Yes. 

And did you go straight ~way from.your room to Moosa's 

room - to accused no. 2's room? --- Yes. 

(15 

(20 

Did you have anything to drink before you went to accused 

no. 2' s room"? --- We found drinks in accused no. 2 t S room. 

Now it was put to you by defence counsel - just before (25 

I get there, when you arrived at accused no. 2's room, was 

accused no. 1 there? --- Yes, he was there. 

And it was put to you by defence counsel that when t his 

discussion took place. when accused no. 1 was present, no. 1 

was present only for a very short period? 

sitting there with him early in the norning. 

• 

We had been 

For/ ••• 
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For a long time or for a short time? --- It was a little 

.1.. while. 

Do you know time? Can you read time? --- Yes, I do. 

How long would you' say you were discussing thts training, 

from the time that you started discussing it until accused no.(5 

1 left the room? --- No. 1 left at five. 

Five in the morning? --- Yes. 

Right, now what ti~did you get to the room of accused 

no. 2? --- No, I do not knoVi the time. 

Do you know how long you were there more or less, in tbe(10 
'> 

room before no. 1 left? --- I wouldn t t estimate the tina. 

Would you agree with the defence that it was a short 

time? --- Yes it was about a short time. 

I'm just trying to straighten out this suggestion by the 

defence that there was a lot of drinking? --- There was (15 

drinking there because when we arrived there, we did have 

d rinks. 

What ,did you have to drink? --- Tins of beer. 

How many? --- I did not count them. 

One or two or more? There were more. 

BY THE COURT: That is what he drank? I drank but I did 

not count how much I drank. 

BY THE PROS ECUTOR: Was it more than one? --- Yes. 

Was it more than two? --- Yes . 

(20 

So this period the discussion took place, couldn't have (25 

been a very short time then is it? 

short • . 

It was but not very 

vlere there timof beer there? Yes. 

Who offered you the beer? --- Accused no. 2 was offering 

it. (30 

~fuere did he get the beers from? --- He had put them under 
a/ ••• 
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a table. 

Vlere they in a box or ",-ere they just loose tins standing 
around? --- They were in a box. 

You know the carry bags that you get - the carry packs? 
Yes. (5 

Now you say the beer was standing under the table. Now 
how many - were they in carry packs the beer that you saw? 

Yes, they were. 

How many carry pacl{s were there? --- I saw one. 
And you know that a carry pack of beer takes six beers?(10 

Yes. ... . 

That is all the beer that you s~w there? --- Yes. 
And "/hen you arrived there, were there empty tins lying 

around or not? Yes there were. 
.. But when you and Nuntu and Vivian arrived, there were (15 

a carry pack of six beers under the table? --- I do not know, 
I did not see it clearly. 

vfuat did you not see clearly? --- I did not count how 
many there were. 

But there was only the one box you say? --- Yes. 
Are you positive that Huntu had some beer? --- Yes, we 

wer.e drinking with him. 

And the two accused also had beer? Yes, they were 

(20 

a Iso drinking.. \'/hen we arrived there, they were happy and they 
.were drinking. (25 

That must have been after four in the morning? --- Yes. I 
Are you positive that accused no. 1 left at 5 o'clock? 

Yes. 

Would you regard this summons to the accused - to accused ... 
no. 2's room as something out of the ordinary at that time (30 

of the morning? No, it was not somethi~g out of the 
ordinary/ ••• 
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ordinary. 

Do you usually drink at 4 o'clock in the morning? --­

The thing is we were respecting them as old people and we 

would not have refused ~iquor if it was offered to'us. 

Accused no. 2 is your kraal head? --- Yes. 

And it's your custom to pay all due respects to your 

kraal head, is it not so? --- Yes. 

And you do whatever he asks you to do? --- Yes. 

Would you drink beer even if you didn't want to drink 

(5 

beer if he offered you that? --- I would not drink if he did (10 

not offer it to me , then I would have been afraid to take it 

from the table. 

And would you do anything for him that he asked you to 

do? Yes. 
, - I,. 

If he asked you to go for military training outside the (15 

country, you would go? I wouldn't agree now. 

Ja, but then you did agree? --- Yes. 

Now did they explain this training to you? --- No, they 

did not explain it. 

But they said you are to learn how to shoot? --- Yes. (20 

And then you said that - in answer to a question by my 

learned friend you said that he referred to the White people 

in Africa in general? --- Yes. 

'Now I want you to repeat, what did he say what would 

happen after you had received your training in Swaziland? (25 

He said we would be trained in Tanzania. 

And then after you were trained? --- Then we would go 

overseas. 

Did he mention the country? --- No, he did not mention . it. 

And after you've received this training overs~a6, did (30 

he say .... rh8.t you ·were going to do then, once you're fully 
trained/ ••• 
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trained now? --- Yes and then come back here. 

Come back where? --- Come back here to Africa to kill 

the Europeans. 

The Europeans in which part of Africa, did he 'say? 

Yes, Africa. 

\~ere you ever going to get back home again? --- I don't 

know. 

Now you've said that after accused no. 1 had left the 

room and gone away in Blose's car, you stopped the subject 

about training? --- ·Yes. (10 

Was all this tralning discussed in the presence of 

accused no. 1? --- Yes and he was telling us. 

Accused no. 1? --- Yes. 

Who mentioned going to Tanzania and overseas as well? 

The second accused. 

,. vfuat did accused no. 1 explain to you? --- He explained 

to us that we would learn how to shoot. 

You've also said in cross-examination that no arrange-

ments were made as to when you were to be trained. --- Yes. 
, . 

(15 

Now - but you have said that you were in the meantime (20 

to wash your clothes, prepare - under p't-eparing meaning 

washing your clothes. --- Yes • . 

Now what did you gather from this instruction to start 

preparing and washing your clothes? --- I wonldn't know. 

Did you think it was going to happen soon or was it (25 

goirgto take a long time? --- I thougt it would take place 

soon. 

You've also said that the coin that was shown to you 

- the Swazi coin, had four corners. --- Yes. 

Are you sure it was a four cornered coin or could it (30 

havehod more than four corners? --- There ~ere four. 

And/ ••• 
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And you also said it was a two ~~nt p!eoe. --- Yes. 

Why do you 5 ay that it was a 2 cent piece? --- It was 
.' 

written 2 cents. 

Did you closely inspec~ it? --- Yes. . ' 
, 

"ould you say that you were under the influence of (5 

liquor? --- Yes. 

IIave you ever been under the influence of liquor before 

ihnt day? Yes. 

Did you still know what you were doing after this 

discussion? --- Yesi I still knew. 

Did you still know what you were saying? --- Yes, I 

still knew. 

Tell me did Muntu have to gQ to work that morning? ---

Yes. 

(10 

How does he get to work early 'in-the morning? --- He (15 

goes by his place of employment's lorry. 

Where does he get the lorry? --- From the compound 

which is nearby. 

Does it sometimes happen that Bethwell Blose gives him a 
, . 

lift to the compound? --- Yes on certain occasions. 

Did Muntu look as if he was drunk when he went to work? 

--:- No. 

And Vivian? --- No, I didn't notice that. 

· And accused no. 2? --- Well I noticed that he was drunk 

. but not very much. 

Drunk but not very much? --- Yes. 

And accused no. 1? --- He was also drunk, not to fall 

down. 

f;10re or less drunk than accused no. 2? No, well I 

don't Imo\,{. 

NO FURTHER QUESTIONS BY THE PROSECUTOR. 

(20 

(25 

BY/ ... 
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J.Shange. 

BY HR. SK\vEYIYA: Your Worship arising from some point which 

came out only in re-examination by my learned friend, could 

I be allowed through the Court to ask one question? 

BY THE COURT: Yes. , . 
BY MH. SK\'lEYIYA: Thank you. You have now for the first tilne(!) 

on re-examination by my learned friend, mentioned a place 

'known as Tanzania. --- Yes, I could - I was hearing it even 

in the radio. 

You were hearing it even the radio, even before the 

discussion? --- Yes~ (10 

You were hearing about military training from the radio 

even before the discussion? --- No, I've never heard of that . 

You were hearing about terrorists even before this dis­

cussion? --- Yes, I was hearing that on the radio. 

\fuat made you not to mention this country Tanzania (15 

yesterday or at any time when I cross-examined you? --­

Because you were asking me quickly on certain occasions. 

I see. You also said that you were under the influence 

of liquor during this discussion? --- Yes • . . 
\'(ould you say thatMuntu, Moosa and Vivian were under (20 

the influence of liquor in the same manner that you were 

also under the influence of liquor? --- I 'don't know. 

NO FUR~R QUESTIONS BY MR. SKWEYIYA. 

NO QUESTIONS. BY MR. LANGA. 

(25 

JABULANI SHANGE: Sworn, states. (Speaking Zulu). 

EXAHlNED BY THE PROSECUTOR: 

Do you reside at Ntumeni in the district of Eshowe? ---

Yes. 

Do you know accused no. 2? --- Yes. 

Are you related to him? --- Yes. 

Were/ ••• 
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Were you at school together? --- Yes. 

Do you know that the accused no. 2 was working at the 

Ntumeni Sugar Mill at one stage? --- Yes. 

And you l<now that he lett the mill to go to Wrban'? 

Yes. 

And did you see accused no. 2 again after he had gom 

to Durban'? Yes. 

When did you see him a&ain'? --- During Easter. 

Easter weekend this year or ••• '? --- Yes. 

(5 

Now where did you see accused no . 2 during the Easter (10 
.. 

weekend? --- At the mill. 

Do you work at the mill'? I'm not employed there. 

Were you v~siting at the mill'? --- Yes. 

Now on this particular day when you went visiting at 

the mill, \'There precisely did you go there at the mill'? --- (15 

I'd gone to Blose's room. 

On your arrival at this room, was there anybody there? 

Yes. 

Who was there? --- I cannot remember who they were but 
, . 

I did find some boys inside the room. (20 

Did you see accused no. 2 there? He found me already 

there. 

You were in the room together with some other people'? 

Yes. 

Was Bethwell Blose not there? --- I cannot remember. (25 . 

This is some time ago no'(/. 

In any event, whilst you were there what happened'? --­

Temba then arrived after that. 

Was he all by himself? ~-- Yes, he was all by himself. 

Now have you ever seen accused no. 1 before'? --- I do (30 

not know him. 

Never/ ••• 
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Never seen him before? --- No. 

Now I want you to tell the Court what happened after 
, 

your - after accused no. 2 had arrived at the room? --- He 

arrived in the room, where he found us sitting having a 

discussion. (5· 

Yes? --- He greeted us and he also spoke to us. He came 

there. with some l~quor. So we started drinking the liquor. 

Ja, what sort of liquor was it? --- Beer, Amstel. 

Ho", many beers did he have with him? --- Two cans. 

NO\., ,·[hen you ' say you started drinking, you mean did all (10 

'> the people there partook of some beer from these two cans? 

Yes, when that was finished, then we bought some more 

and 'V'e continued dr inking. 

Right. Now "'hat was discussed? --- It{e were just talking, 

t alldng in general, and after some 'taiks I asked Temba as to(15 

where he was coming from. 

BY THE COURT: Is that accused 2? --- Yes, and he said he was 

coming from Swaziland. I asked· him what he had gone to do in 

Swaziland. He said that there was a certain gang which - they . . 
were talten to Swaziland to go and join the military training. (20 

BY THE PROSECUTOn.: Who were taking - who was going to take this 

gang to Swaziland for training? --- Temba himself. 

Ye s 'V/hat else? --- I then asked him how does one have 

to go' over a.nd he said that one ha 5 to cross the border. 

Yes? --- But we haven't got money to travel with and he (25 

said It I have t he money". 

Money for what? --- Travelling. 

Tr avell.ing to where? --- Swaziland. 

Yes? Did he say what this gang was going to do in 

Swaziland? Yes, he said we would join there - recruit 

he had said, as I have already explained. 
You/ ••• 
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You say "we", I'm not quite sure whether I heard 

correctly no~. --- Yes. 

Did ,that include you? Yes. 

Now how did it come about that you wanted to,go there? 

During the discussions h~ asked me whether I would go (5 

and I said III am still going to think about it." 
I 

Didn't he in fact ask yqu to go for military training 

in Swaziland? --- Yes that ia correct. 

Did he say what sort of training you were going to get 

in Swaziland? --- He did not explain what type of training (10 

we would get but he ~aid that we would be trained. 

Trained as what7 ' --- Trained as soldiers. 

And then ·what would you do once you were trained as · 

soldiers? --- We would come here and fight for our freedom. 

Against who? --- The vlliites. . -. (15 

Did he say why you had to fight the Whites? Because 

we want freedom. 

Did you agree to go? --- I was still going to think about 

.it. . . 
But then you asked him about how you were going to get (20 

to Swaziland? Is that correc~? --- Yes, I asked him. 

And what did he say? --- He said he knows ho", one enters 

there. 

· No", d:i,d you know that one can't leave your country 

wi thout a passport? --- I did not kno", that . 

Did you ask him how you were going to get to Swaziland? 

Yes, I asked him. 

And what did he say? He said he knows. 

Did he say anything else as to ho", you would get there? 

There was nothing else he said, but he also said 

It Whoever/ •• • 
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n \~'hoever likes to go may go, and if you do not want to go 

~ you may not go, you are not forced." 

Now you've told us that accused no. 2 said that he's got 

the money, --- That is Correct. , . 

Did you see any money? ~-- Yes, I did. 

\fuat sort of money was it'? --- R10,00 notes. 

pid you know how many R10,OO notes there were? --- I 

think from 150 to R200,00. 

Now is that your estimation or did he tell you that was 

the amount? --- He' told me. 
.. 

Did you ask him where he got the money from? --- Yes, I 

asked him. 

What did he say? --- He said he comes from Swaziland 

with it. 

(10 

Did he say who in Swaziland gave it to him'? --- He did not(1 ' 

explain that. 

Did he. say when this gang was going to leave for Swazi­

land? --- .He did not say. 

What did he say? --- He said we should wait and tnt he 
~ . 

will tell us when to go. 

Was there anything you had to do in ~ meantime? 
I 

No. 

(20 

Itlhen this discussion took place, was it at the beginning of. 

the Easter \',eekend or towards the end of the Easter weekend? 

In the Easter holidays7 

Yes. --- I'd say it was the beginning of the Easter. 

In any event after the discussion you had with 

accused no. 2, you said you want to think about it? --- Yes 

that is correct. 

(25 

Now dur i ng this weekend did you see accused no. 2 again? (30 

Yes, I was with him for quite a long time. 

anI ••• 
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On the following days or on the same day? --... On certain 

days I would go home and on other days I would see him. 

So you saw him several times during the weekend? 

Yes that is correct. •• 

Didn't he bring the sub4ect of military training in (5 

Swaziland up again when you &aw him again during the weekend? 

--- ~es as a matter of fact qe used to raise that subject 

when he had consumed some liquor. 
" , 

And what did you say wh~never he raised the subject of 

military training? ~--"I haven't thought properly about the (10 

mutter". 

Now did see - do you know when after the weekend did 

accused no. 2 leave for Durban? --- I cannot remember the 

day. 

NO FURTHER QUESTIONS BY THE PROSECUTOR. 

CROSS-EXAt1INED BY HR. SKWEYIYA: 

down • 

How old are you? --- 22 years old. 

Do you work? I do not work. 

Did you ever work? --- Yes. 

vfuen last did you work? --- Last year. 

vfuen last year? --- Last year. 

vllien last year? --- During November when the firm closed 

. Why haven't you worked since November last year? --- I 

use the family's vehicle. 

It's a vehicle which was bought by your father and which 

he gave to you to go and pirate at Zululand with, is that 

correct? --- Yes, that is so. 

(15 

(20 

(25 

Right. Is your home at Umlazi N 415? Yes that is so. 

And do you have a public certificate - a driver's (30 

c~rtificate, public service? --- Yes, I have. 
And/ ••• 
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And forgetting this public certificate, did you have to 

borrow money from accused no. 2? An amount of R25,OO? Yes, 
that in correct. 

And this is the time wht':n you and accused no. '2 were 
staying at your home at Umlazi N415? --- Yes. 

I notice that you reply to my questions before they're 
interpreted to you. Do you unperstand English? --- A little. 

You hear my questions b~fore they're interpreted to you 
is that correct? --- Yes that is so. 

And during what· period was this when accused no. 2 was (10 
staying with you at your home at N415? --- It was after the 
Easter holidays. 

But wasn't this in March? My. instructions are that this 
was in March? --- I have forgotten the month. 

. . Could it be March this year? -~- That is quite possible.(15 
And accused no. 2 stayed for some time at your home? ---

Yes. 
\ . 
'r · You intimated to him that you wanted to renew your public 

service driver's certificate? --- Yes that is so. 
Accused no. 2 in turn also was learning to drive to obtain(20 

a driver's licence, is that correct? --- Yes that is correct. 
When did you get your public certificate driver's 

licence? --- It was during the period when he was learning how 
to dri:ve. 

And you are of course aware that accused no. 2 was due (25 
for a driving test in May this year? --- Yes. 

Somewhere around the 23rd of May this year? --- Yes. 
that is so. 

I'm sorry it's the 24th to be exact, of this year. Yes. 
And between Narch when accused ro. 2 lent you this 

'. 

amount of R25,OO and the time that you say you met him at 

Eater/ ••• 
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Easter at his home at Eshowe and up to the time of his 

arrest, you were in constant touch with him, is that correct? 

Yes that is correct. 

In fact you were staying together for quite s~me time 
.> 

at your ~ome? --- Yes. :;. 

And there are hundreds of periods when he was sober 

'ani not drinking? --- Yes, thl:\t is correct. 

And you say that the only time he ever raised these 

questions of military training and so on, is when there was 

drinking and he was 'druru{? --- Yes, that is so. 

He never at any stage tried to inci~you, encourage you 

or procure you to undergo military training at any time 

whenever he was sober? ---Correct Sir, he has never. 

(10 

Would I be correct in saying that what you have described 

as military training talk, was one of those drunken dis- (15 

cussions? --- Yes. 

v/hich often crop up when people drink and start talking 

and getting excited? --- Yes that is correct. 

Especially now that you know with the Soweto iBue •• (un1n-
, , 

tell1g1ble)it's an ordinary talk among young men and among old(20 

people when they are drinking? --- Yes that is correct. 

SayinG these things during discussions, looking at the 

pros and cons of going for training. --- Yes. 

':30me pe.ople agree with this, some people don't agree? 

That is quite true. (25 

In other words you know different views are expressed 

when such topics are raised? Yes. 

In the same way that as you allege there was this 

discussion between you and accused no. 2 during Easter, 

different views were expressed as to the pros and cons of (30 

this sort of thing? --- Yes, that is corre~t. 
Itl , •• 
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It was not a question of inciting you or instigati~ you 

to go and undergo training, but it was a question of a general 
discussion? --- I agree. 

And I take it that'at tne time that you say tHat this 
, discussion took place, you were indeed under the influence (5 

of liquor by the time this dis'cussion took place, during 
Easter now? --- Yes. 

Is it at Eshowe when you say that this topic cropped up 
after accused no. 2 had arrived with two cans of beer? ---
Yes . 

( 10 
You and accused hOe 2 were in constant touch betweeIl 

March and May of this year, is that correct? --- That is correct. 
And after you say that there was this discussion during 

Easter at Eshowe with accused no. 2, he never raised this 
topic again thereafter at any stage ' when he was sober? --- (15 
No, he was only thinking about driving. 

Driving to better his position, get better moneymd so 
on as a driver? --- Yes, that is correct. 

You at one stage of course had a rand note which is 
Swaziland money, is that correct? --- Yes that is correct. (20 

And you showed this to accused no. 2 during one of these . 
discussions? --- Yes. 

And you said you had got this note from Swaziland while 
you were a traveller? Yes. 

And in fact at one stage you know, you say t .hat only 
of your own accord, during one of these drunken discussions, 
you said this - I'm looking for this in my notes . 
THE COURT TAKES AN ADHOURNMENT. 

ON RESUI'1PTION: WITNESS TAKES THE OATIl. 

BY fiR . SKvlEYIYA: At this discussion which you have referred to 
Bongan!/ ••• 

(25 

(30 
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Boneani during Easter at Eshowe, there were other people as 

VIC II? --- ',',1ho i s Bongani now'? 

Or Jo.bulani, I'm sorry. I'm saying that Jabulani -

your name is Jabulani, 'isn't it? --- Yes. \ . 

I'm saying there were Qther people as well at this (5 

discussi0n at Eshowe, is that correct? --- Yes, that is 

correct. 

Are you able to remember any of their names? --- Yes. 

Can you mention them please'? --- t-1untu, Boy and Moosa, 

Maqenuka and otne'rs ~ (10 
.. 

vfuat about Ernest Mhlongo'? Yes, he was also present. 

Mduva Necobo? --- Mduva was not there at that stage. 

Did he come at any stage'? --- I do not know at what 

stage he came. 

Anyway would I be correct in saying that all of you (15 

including the persons who you have mentioned now were drinking? 

Yes that is so. 

And you were all under the influence of liquor? --- Yes. 

Correct me if I'm wrong, have the question of the talking 

about military t r aining and the pros and cons of it become (20 

common talk in townships nowadays? ---, (no audible reply). 

And some young men or men tend to be boastful at these 

discussions? And pretend as though they know a lot'? --- Yes, 

that is correct. 

And make all sorts of claims like having - like (25 

knowing about training and having been for training, that's 

a common thing. --- Yes, that is correct. 

I n f act you at one stage said to accused no. 2 that you 

want ed to go to Swaziland because you had many traffic offences 

apparently'? Remember that'? --- Yes. 

And whilst you were talking at Eshowe during April, at 

this/ ••• 
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this discussion which you have referred to, you said that 

you had left some traffic summonses at Umlazi N 415, which 

you should pay? --- Yes that is correct. 

Would I be correct" in saying that insofar as you allege 

that accused no. 2 spoke of people going to Swaziland and (5 

insofar as you may have gained the impession that he was trying 

to e~courage you to go to Swaziland, that it would be proper 

to refer to that talk as the common drunken talk which he 
\ . 

'f 

normally engaged in? --- Yes. 

And one can't Taise it higher than one of ' the people (10 

who when they are in nigh spirits and drinking liquor, tend 

to boast? --- Yes. 

They want people to believe ·that they know a lot? ---

Yes. 
-After Easter when you had this ' talk, you in fact remained(15 

and stayed at accused no. 2' s home at Eshowe for some time, is 

that correct, before you came back to Durban? --- Yes. 

And accused no. 2 never raised this topic at any stage 

thereafter? Yes. 
, , 

Except at drunken meeti~perhaps? Yes. 

. And I take it that you can't dispute it if I put it to 

you that accused no. 2 never tried to encourage any ornof you 

to go and undergo training? ._- Yes. 

(20 

Although there was talk as you say perhaps about 

training, it was in the form of a general discussion and no (25 

plans we fixed and no time was fixed as to when one could go? 

Yes. 

Do you at times discuss at these drunken discussions the 

fact that it is reported that there are many Soweto school 

kids who leave the country? --- Yes. 

And the pros and cons of whether it's a good thing or 

not/ ••• 
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not are discussed? --- Yes. 

And it is common talk, some say that well these people 
are going abroad to come one day and come back and fight with 
Whites? --- Well I don't know about that. ' 0 

Well some say that these young men are running away (5 
• from Bantu education, they want to go and get better eduoation? 

I don't know bout th t. 

In any event insofar as you are concerned, you are saying 
- you say that insofar as you had contact with accused no. 2, 
it was always his -intention that he should get a driver's (10 
licence and that he stlould better his position? --- Yes. 

Insofar as he may have mentioned military training in 
any drunken talk, it was during the course of talking but 
not encouraging anybody to go and train? --- Yes. 

Jabulani you have been in trouble with the law before, (15 
1s that correct? --- Yes that is correct. 

I'm not going to go into the question of what trouble 
you were involved in with the law before. 
BY THE PROSECUTOR: ••• (inaudible) give a reason for bringing 

, , 
it up. 

BY MR. SKWEYIYA: You are afraid to be ,d'etained, is that 
correct? --- Yes. 

(20 

You were told that you have to give evidence whether you 
like i!t or nQt, is that correct? --- (intervention). 
BY THE COURT: Will you repeat that please? (25 
BY !>1R. SKWEYIYA: You were told that you have to give evidence 
in court whether you like it or not? --- Yes, that is correct. 

Insofar as you are concerned and from ~ talks which 
you have held with accused no. 2, you can't imagine why accused 
no. 2 could be charged for these talks, is that correct? (30 

I do not know. 
And/ ••• 

1 
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And the money which you say accused no. 2 had with him, 

when the discussion took place, was South African currency? 

Yes, that is correct. 

And it wasn't the first time that you'd seen a~cused no. 

2's - a bit of money? --- Yes. 

And where accused no. 2 ~ays he has no recollection of 

ever producing money saying tpat he got it from Swaz!lapd and 

he denies that, what's your reaction to that? --- He never 

produced any Swaziland money. He produced R10,OO notes. 

NO FURl'l U!:R QUESTIONS' BY MR. SKWEYIYA. 
" 

NO QUESTIONS BY MR. LANGA. 
'r 

RE-EXAMINED BY THE PROSECUTOR: 

(10 

You were more or less in the company of accused no. 2 

from the time - from the Easter weekend until May, was put to 
. , 

(15 you by my learned friend. --- Yes. 

, Was he working at the time? --- He was not working at 

the time. 

As far as you know then he wasn't earning any money either 

then? --- He was no longer working, but he had not yet been , , 

signed off at work. (20 

- When did he leave the sugar mill? Do you know? --- I do 

not know. 

But in Durban he never worked? --- He never worked. 

Now when you say that the matter of military training was 

discussed during drinking sessions, do you mean that the (25 

accused was drunk or do you mean that he was under the 

influence of liquor or just that he had a driru<? --- Sometimes 

he was under the influence of liquor, sometimes he had a drink. 

Only one drink for instance? --- No, when we were drinking 

in general . 

Did he only discuss military training when he was 
drinking/ ••• 
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drinkinG? --- Yes. 

Do you always drink when you get together? --- Yes. 

Iwery day? --- Not every day. 

You mean you don't' get together every day or that you 

don't drink together every d~Y? --- We don't drink every day.(5 

Did he sometimes discus& .this when you were not drinkingi 

v{e were only discussing about this '«hen we were having 

drinks. 

Now when did he first mention military training to you? 

When we were drinking and even after we ' ve had had drinks.(10 
~ 

Where and when? --- At the mill. 

Was that the Easter weekend? --- Yes. 

Now you said in answer to a . question by my learned friend 

that people tend to get boastful and pretend that they know 

a lot about military training? 

vfuat do you mean by that? 

Yes, I said so . 

Because they were only 

talkingroout that when they had had drinks. 

(15 

But what I \-/ant to know is why do you say - I think the 

words were pIt into your mouth, but you answered "yes" to the , , 

question, you s aid that they are boastful and pretend, how (20 

do you know that they pretended? --- As a person who was 

saying these things when he was under the influence of 

liquor. To me it appeared as if he was pretending. 

So you don't really know whether people in fact were in 

earnest or whether they were pretending? --- That was the (25 

first time I heard such a thing from him , and he said it when 

he was under the influence of liquor . 

Did you believe what he was saying? Did you think he was 

serious? Well I was listening to what he was telling me . 

And did you believe that he got the money from 

Swaziland? --- I~ did not explain to me to .tell me where he 
had/ ••• 
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had obtained the money from. 

J.Shange. 
E.Mhlongo. 

IIe did not explain to me as to 

where he t d obtained the money from, whether from Swaziland 

or somewhere else. 

What did he say 'about the money? --- He did ndt explain 

my thing about the money. (5 

He showed you the money, what did he say about it? 

Becau.se you'd said he'd showed you the money and said here is 

R200,00 or R250,00 - I can't remember now what you said, but 

you said he .sbo\t/od you the money? --- Yes. 

And what did he say about this money? --- He said we (10 

will travel with that·, money when we go to Swaziland. 

For what purpose? --- For military training. 

And did you think that he \tIas serious when he s aid that? 

As a person was talking I did not think anything 

about that. I was just listenine to what he \"las saying. (15 

But you did say that you said you'll think it over, ' 

whether you will go ' for military training in Swaziland? 

Yes, I said so. 

NO FURTHER QUESTIONS BY THE PROSECUTOR. 

EnNEST fI'lHLOtlGO: Sworn, states. (Speak~ng Zulu). 

EXAMINED BY THE PROSECUTOR: 

Do you reside in the Mvombeni area in the district of 
. 

Eshowe? Yes. 

Do you work at the sugar mill or not'? --- Yes. 

Now do you know any of these two accused? --- Yes, I 

know one of them. 

vlliich one? --- Temba Makatini. 

Accused no. 27 Yes. 

(20 

(25 

Now did he used to work at the mill as well?--- Yes . (30 

Did he at one stage leave tho mill? ---Yes. 
And/ ••• 
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And then did you see him again after he had l~ft the 

mill? --- Yes. 

When was that that you saw him? --- I may not remember 

the date. 

Can you more or less remember when it was? It was (5 

in the oorning. I think the mopth was April. 

How did it come about that you met him on that day? --­

I was not working at the mill then. I was still looking for 

\ork. He called me as I went past along the road. 

"/ho called you? --- Temba. 
,. 

Accused no. 2? --- Yes. 

Where was he when he called you? --- He was in Bethwell 

Blose's room. 

Is that in the compound of the sugar mill? Yes. 

And you were walking past the room? --- Yes. 

Right. Accused no. 2 called you and then what did you 

do? --- He explained to me that he was coming from Swaziland. 

Just before you get there, did you go then to the room 

of Bethwell Blose? --- Yes. 

Who was in the room when you went in? Jabulani 

ShanBe. 

And accused no. 27 --- Yes. 

Was there anybody else then there at that stage? 

It was' only Jabulani and accused no. 2 ~ho were in the room 

when I entered. 

(10 

(15 

(20 

(25 

What happened when you entered the room? --- He then told 

me that he wanted some boys who would be recruited. 

Recruited for what? --- He did not explain to me to be 

recruited what for, but he said they would go along with him. 

He wanted some boys who would go with him where? (30 

To Swaziland. 
What/ ••• 
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What were these boys to do in Swaziland? --- To be taught 

there different types of guns. 

Yes and what were they to do once they were taught about 

the guns? --- To come here to South Africa, to come'and fight 

with the Europeans. 

Did he say why they had to fight the Europeans? ---

Becau~e they were oppressing us. 

Did he say how you would get to Swaziland? --- He did 

not say. 

Did you agree 'to ' go? --- I did not agree. 

Did he say how he ~was going to get people to Swaziland? 

He did not explain that to me, but he said he would make 

the arrangements for the going. 

These people 'who were going would they have to pay their 

(10 

own way to Swaziland?--He said he had the money with him , (15 

which comes from those who had sent him. 

Did he say who these people were? No, he did not say 

who they were. 

Did he say where they were? --- He did not say. , , 

Now when this discussion took place, were there only you, (20 

Jabulani Shange and accused no. 2 in the room? --- Before he 

finished the conversation, Boy then entered. 

Is that Boy Blose? --- Yes. 

Was he the only one there then - extra one? --- And 

Maqenuka. (25 

Did he carryon with his - with this talk after the entered 

the room? --- Yes, he carried on. 

Were there some of them~at were prepared to go for 

military training? --- No. 

Vias there any dr1nking in the room? No, there was (30 

no drinking. 
Did/ ••• 
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Did accused no. 2 say who would go with these people when 

they \'lent to Swaziland" Just repeat that. 

Did accused no. 2 say who would go with these boys 
to Swaziland? --- No, h~ did not say. , . 

Did he say what he was going to do? --- No, he did not (5 
say_ 

Can you say whether acc~sed no. 2 was under the influence 
of liquor or not? I wouldn't say. 

How long did you stay there in the room of BethweliBlose? 
I think two hours. (10 
And during these~two hours was this Swaziland - this 

military training discussed? --- No, it wasn't for two hours, 
because when I entered we were talking about some other 
matters. 

_ training When did he start discussing this militaribit? --- (15 
After I'd entered? 

Ja? --- It wasn't a long time. I think it was about after 
30 minutes after I had entered. 

And you left. Were you the first one to leave? --- Yes. 
Did you see accused no. 2 again after that? --- I did (20 

not see him again. 

NO FURTHER QUESTIONS BY THE PROSECUTOR. 
CROSS-EXAMINED BY MR. SKWEYIYA: 

T»e Jabulani you have referred to, is he the man who has 
just finished giving evidence here in court before you? --- Yes.(2 

And you say that when thiR talk about going for training 
took place in Blose's room, Jabulani was present? --- Yes. 

And he was present all the time until you left? --- Yes. 
\'/hat happened to Maqenuka and Boy? --- What happaed as far 

as what is concerned? 

Did they leave before you or after you or did you leave 
together/ ••• 
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together with them from thnt room? --- I left first. 

Boy, is that Boy Vivian Blose? Yes. 

f.laqenuka is he Maqenuka Sibiya? Yes. 

And are you able ~o tell this Court on what dAy this 

discussion took place? --- I~cannot remember. 

~fuat about the month? --- April. 

And was it Easter? --- I wouldn't know whether it was 

before or after. 

Maqenuka and Boy Vivian Blose, heard all this dicussion? 

(5 

They did not hear everyt4ing because they entered when (10 
"> 

it was in the middle of the discussion. 

Ja but they heard part of the discussion? You said they 

entered before this particular discussion was ended? Yes. 

They heard about military training, they heard about 

people trained coming back to ~hoot the Whites as you said. ' (15 

I think they might have heard about it. 

Well if they were there they should have heard it, is 

that so? Yes. 

And they were there in fact? --- Yes. , . 
You see I'm asking you these questions because Maqenuka (20 

and Vivian Blose have given evidence in this court. Do you 

know that? --- Yes. 

They referred to a discussion which they say they had 

with accused'no. 1 and no. 2 about military training,and 

they said to this Court and they made it perfectly clear, (25 

the only time that they had discussions about military 

training and Swaziland and coming back to shoot the Whites, 

was once only, and it was in accused no. 2's home early some 

Dl orning. 

BY THE PROSECUTOR: I don't know whether they said it was the(30 

only time~ that was the only evidence they ·gave, but I dn't 
know/ ••• 
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l<now whether it was in fact put to them that there might 

have been another time when this might have happened. 
\ " 

BY MR. SKWEYIYA: In fact I made that clear. I asked them 

whether that was the oniy time, they said yes, tha~ · was the 

only time they were hearing about it, they never heard about(5 

it after that and that in faot the accused when he came back to 

Eshowe, he never even mentioned a word about military 

training to them. 

BY THE COURT: \'Iell without going through all the notes, it's 

impossible for me to· •.• (intervention). 

BY NR. SKVlEYIYA: Yes '>1 know your Worship. 

BY THE COURT: I mean it's on record. 

(10 

BY MR. SKvIEYIYA: I know your Worship but for the record I have 

to put this thing down insofar they can recollect what took 

place because I canvassed this. Let's assume that Blose (15 

and Maqenuka have given evidence to this Court and they said 

that the only discussion they ever had with accused no. 2 

involving military training, happened at accused no. 2's 

place and that was once only. --- It was not at accused no. 2'8 

home. 

Ja, if you say they were present when the discussion 

took place in Blose's room, would you be able to advance any 

reason why when it was put to them were they ever engaged in 

any di'Scussian with accused no. 2 about this, that they said 

no., --- Will you repeat that. 

(20 

(25 

Vlell if they have not - if th ey said in their evidence -

Haqcnuka and Vivian Blose, the only time they ever discussed 

.military training and about coming back to shoot the Whites, 

was once only and that was in accused no. 2's bedroom at 

accused no. 2's home, do you know why they would say that and(30 

say it was once only, not mentioned this occasion which you 
are/ ••• 
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are referrinG to? 

BY THE PROSECUTOR: Your Worship this \'fitness can really not 
'f , 

answer for the other witnesses' actions. I think it can be 

put to him they weren't" there or something like that, but I can't 

[ice how he can possibly an~wer for the other witnesses' 

reasons. 

DY 'fIlE COURT: The way it ' s put, I mean how can th!s witness 
I 

say why some other witness didn't say something. In the way 

you're putting the question. 

BY MR. SK\,lEYIYA: Let me put it this way. If t-1aqenuka and (10 
.. 

Vivian had been lnvolved in more than one discussion about 

military training with accused no. 2, would you have expected 

them to mention that when I asked them the question whether 

they had discussions more than once with the accused? 
-BY THE COURT: Now you're asking his opinion. You're asking (15 

him whether he would have expected them to have said it. 

Surely that's arguing. 

BY HR. SKVlEYIYA: Perhaps it's a matter for argument more 

than any thine; else, you know. I \'Iant to put it to you that . , 
you're telling lies when you say that there \'Ias - you were (20 

recruited to go and undergo military t~aining by accused no. 2. 

I'm not telling lies. 

And you also say that Jabulani was present during this 

discussion? --- Yes, he was present. 

And you are saying that there was no liquor whatsoever (25 

\.bich \,1 as consumed in this room? --- I did not see it and it 

was not there. 

Didn't you see any signs of liquor? --- No. 

Well Jabulani has referred to the discussion in Blose's 

room and he has said that this was said when liquor was being(30 

consumed and it was a drunken talk, what's your comment on 
that/ ••• 
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that? --- It was not a drunken talk becaue I did not notice 

that he was drunk. 

\VeIl are you saying that he had not taken any liquor or 

are you saying that he may have been drunk but that'you did 

not notice that? --- No. 

What are you saying then? --- When I observed him I 

n oticed that he was not drunk. 

Right, did you know no. 2 before then - that day? --- I 

knew him by sight. 

He was no friend of yours? No. 
.. And you were only acquainted to him merely by seeing him 

r 
going past you before that date? --- You mean when I saw him 

when he talked to me about this matter? 

No, you are saying that accused no. 2 was no friend of 

(10 

• yours and you are saying that he was a mere acquaintance, is (15 

that correct? Yes. 

He was not somebody who was your friend? --- No. 

He was not somebody who had engaged in any discussion 

before with you, that day? --- No • . . 
And that was the first time that you sat down together (20 

with him and \vere involved in a discussion? --- I used to see 

him whilst I was still attending school when I used to 

visit my brothers. 

Just to ·see him but not to engage in any discussion with 

him? That is correct. 

A~ you said he was just a mere acqu~tance, somebody 

you had seen before the day when this discussion took place? 

Yes. 

He did not know what your real backgr~und was, and what 

(25 

your feeling was about political matters? --- (reply inaudible)(3C 

And indeed you had never before discussed with him 
anything/ ••• 
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anything connected with politics? --- No. 

, He just saw you walking down the road and then decided 

to call you? --- He called me. 

And the moment you entered the house and sat down, he 

started - he immediately said to you he wanted boys who (5 

would be recruited, is that ~orrect? --- No, he first talked 

to me about other matters and I have already told you. 

Matters like what? --- I can't remember. 

You can't remember anything else other matters which 

you discussed except· this which you have deposed to? --- No. (10 

You have a compiete mental block about anything else 

which was said there except just that you were recruited? 

--- I cannot remember. 

I see. It was only matters - it was only other 

matters that did not matter. (15 

I see. Did he know where )OU stayed? --- What's that? 

Did he know where you stayed - did he, no. 2 know 'where 

you stayed? --- You mean in the room where I stayed? 

Yes. --- Yes, he knew. 
, , 

Did he ever come to you at any stage to have discussiona20 

with you before that day? No. 
-,. 

'f ' 

How did Maqenuka and Vivian Blose come to this room? 

You mean to this room? 

Yes, where you say this discussion took place? --- They 

came there whilst we were sitting down and I think they were (25 

coming from home. 

And they were rot called from the road by accused no. 2? 

No. 

Do you know why Jabulani would say that there was 

drinking when there was this discussion in Blose's room? vlhen (30 

there was in fact no drinking? --- I do not . know. 
You/ ••• 
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You say that there was mere talk of boys to be recruited 

and to go to Swaziland, and no date, time, place was 

mentioned as to when this would take place? --- No. 

No other people's 'names were mentioned who woUQd ~going 

with you? --- No. (5 

The source of the money which accused no. 2 had, was 

that mentioned? I did not see any money. 

If there was money produced by accused no. 2 in that room, 

would you have seen it? I would have seen it. 

And you are sure' that no money was produced? --- I am (10 
~ . 

sure because he did not produce it to me and I did not see 

it. 

Do you know why Jabu1ani said there was money produced 

when this was discussed in Blose's room when in fact there w~s 

no money produced, according to you? --- I do not know. (15 

What did you mean when you replied to my learned friend 

when you were asked as to what accused no~ 2 said, you said 

this "He told me that he wanted some boys who would be 

recruited. He did not say what, !or." What did you mean by 

"He did not say what for"? --- I don't understand. you • 

. Well you say that - I'll put to y?U the question again. 

When a question was put to you by my learned friend as to 

what accused no. 2 said about recruiting, you said that 

(20 

I ~ . 
"Accused no. 2 said he wanted some boys who would be recruited 

and he did not say what for". What did you mean by that? (25 

By that I meant that he wanted some boys to be recruited, 

who would go with him. 

What did you mean by"He did not say what for"? 

Concerning what transport or what? Or the reason? 

No, you gave evidence, you replied. I'm asking you what (30 

you meant by "He did not say what for"? --- .He did not say 

with/ ••• 
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with what we would travel. 

Look you said that after he had said this - I'm asking 
you about this specific point connected with recruiting, as 
to the reason why the recruiting, you said that ac()used no. 2 
did not say what for. What did you mean? --- I don't think (5 
I understand you. 

vTell the interpreter is there, he's interpreted to you, 
I cantt say better in English than I have said it. I'll 
repeat it again for the last time. This is what I have recorded 
you to have said. , You said after your entering the room, (10 
accused no . 2 said he~anted some boys who would be recruited 
but did not say what for. Did you get the interpretation from 
the interpreter? --- Yes, I understood. 

Now what did you mean when you said accused no . 2 did 
not say what for? In other words he d~d not mention the (15 
reason why the recruiting? Why did you say that? --- He said 
we would be recruited for us to c'ome back and fight with the 
Europeans. \ or , 

If that is the position then why did you say "Accused 
no. 2 did not say why the boys were to be recruited"? Why did(20 
you say so? --- He mentioned the reason why we should be . 
recruited. 

But why did you use the words then "Accused no. 2 did not 
say what for" - ,.,.hy you would be recruited in other words? 
"'lhy did you say that? --- He said we would be recruited in (25 
order to fight with the Europeans because they are oppressing 
us. 

Because you say that he said so, I'm asking you then why 
you said the accused no. 2 said that he wanted some boys who 
would be recruited and I underline the following words "He (30 
did not say what for". Those two don't tally. Just please 

. reconc 11e/ ••• 
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reconcile those two. Please help us reconoile that? --- He 

said we would be recruited in oroer 1:0 come and fight with the 

Europeans , because they are oppressing us. 

You are saying that now for the tenth time, you are still 

not replying to my question . Please reply to my question , (5 

and I insist you must reply to my question, if you can't, 

say so . - -- I think I don't quite understand you. 

You say that when you went into the room where accused 

no. 2 and Jabulani were, and you were later joined by Maqenuka 

and Boy Vivian Blose; accused no . 2 said he wanted some (10 
~ 

boys who would be recruited but he did not say what for . Do 

you understand so far? --- Yes . 

And in the same breath you .have said that accused no. 2 

said that the recruiting those boys would be for training so 

-that they can corne back and fight vlliites in South Africa . (15 

Now my question is this to you Ernest, if you say that accused 

no. 2 said that after recruiting and training those boys 

would come back and fight vlhi tes in South Africa. Why did you 

say that accused no. 2 did not say what the boys were being 

recruited for? Those two don't tally, and they can never (20 

ta11y. I want you to explain that. You can't say so? ---

(no. audible reply). 

You are quiet. --- I don't understand. 

f\!o I've repeated this question humpty dumpty times . 
·already. ~hat i~ your reply? You are not going to get away ( 25 

with this. What's your reply? 

BY THE PROSECU'IDR: I think this witness is completely 

confuned now. Perhaps it will be betterff we do replay the 

tape to see exactly what was said and .... 'hether the inter-

pretation of it was correct, because the witness in his (30 

evidence- in- he words .as my learned friend 
has/ ••• 
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has said now, but straightaway went on and explained at all 

so there does seem to be a bit of a conflict there, but he -

I don't knO\v whether that might be an interpretation mistake. 

BY Trill COURT: The Court·will -replay this. (Recordi~ · machine 

switched off). Yes. 

13Y MR. Sl<VlEYIYA: Thank you your Worship . Your vlorship it is 

my contention that this is a major conflict and I'm saying it 

now, I'm submitting that thiG is a major conflict and 1 will 
, 

" 

(5 

submit later on that it's irreconcilable with what the witness 

said later on, namely. that the accused said to him and the (10 

others that when the b"bys had been recruited and had been 

trained, they would come back and fight the \'Ihites of South 

Africa. 1 will repeat my question to him and I want him to 

explain why the conflict. Now the tape has been replayed. 

You are recorded to have said this or words to this effect, (15 

you ·say in Blose's room, accused no. 2 told you people that 

he wanted some boys who would be recruited, but he did not say 

what for. Understand so far? --- Yes. 

Now in the same breath you have said that accused no. 2 

said that he was recruiting boys, who would go and train (20 

so ~hat they could come back and fight the Whites of South 

Africa, or if you like he wanted some boys for the purposes of 

coming back so that they can fight the Whites of South Africa. 

Now these two . to me with respect are conflicting statements. 

Now I \-rant you to explain why that conflict. If you can't say(25 

so please say so. --- As far as no. 2 is concerned he did not 

explain to me that after we had been recruited, how we would 

travel. 

With him? --- Yes. 

But again now this is exactly what you said in your (30 

evidence, if 1 remember your evidence corre~tly, one of the 
things/ ••• 
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thinGs which you have said is this that accused no. 2 sa~d that 

you should join him and you would go with him. Unless I'm 

wrong your \vorship but that's the impression I have. Your 

Worship my learned friehd l'-1r. Langa has in fact thc\t note. 

which I have referred to, namely that this witness said (5 

that accused no. 2 said the people he was recruiting, would 

go w~th him to Swaziland, So let's take it that you aaid 

that and it's on record, now I'm saying to you that is no 

explanation for the conflict , which I pointed out to you. 

Can you think of some other way of explaining this conflict? (10 
.,. 

What explanation? --- He did not explain to me how we would 
" 

" 

have travelled there. 

Is that nm'i your explanation? --- Yes. 

Well that also you said in your evjdence? --- Yes. . . 
That's no explanation also for this particular conflict.(1 5 

I want you to explain this conflict. If you can't,say so so 

that we can proceed with something else. --- I'm afraid I 

cannot give you an explanation. 

'Yes, you can't give me one because that never, happened. 

Accused no. 2 never tried to recruit you, I ' put it to you, (20 

to go and undergo training. --- He did. because he explained 

to me that he wants boys who would be recruited. 

And all of you' were perfectly sober, no drinking, nothing? 

Yes. 

Did you ever meet accused no. 2 after that discussion (25 

that day? No. 

Now you have already said that accused no. 2 had never 

before that date engaged in any discussion with you? 

never said that. 

You said before that date you never engaged in a 

discussion with accused no . 2, is that correct? --- Yes. 

I 

So/ ••• 
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So are you sugeestine that accused no. 2 went for you 

being an acquaintance, not knowinB your background, what 

your political views are, what your reaction would be, if he 

tried to recruit you, 'just called you and said to'You "Look 

I want to recruit you to go and undergo training"? --- (5 

Well we used to see each other before, greet each other, 

but have no conversation. 

Yes, just seeing him going past you, I mean that's one 

thing I can't understand. --~ Yes. 

It is exactly that, that's why I can't understand it. (10 

vie 11 maybe he notl'ced my health, maybe he was taking 

notice of me. 

And are you still saying that insofar as - no, I withdraw 

that. For how long did this conversation take place more or 
I - ',. 

less? That is the conversation in the ' room between you and (15 

the' accused, Jabulani and Maqenuka and Vivian Boy Blose? 

I think it was about one and a half hours. 

During that period many things were said by all of you? 

No, not by all of us. 

Think a bout it, weren't you di scus sing ' other things a's (20 

wel'l? --- "Ie spoke for 30 minutes, and then I listened to 

him ,,{hen he was explaining this to us. 

For about one and a half hours? --- He was explaining 

that to me alone. 

Yes, in the presence of Jabulani? --- Jabulani was there(25 

but he was up and down. 
run away 

Dh you are now trying to/by saying that Jabulani was 

up and down hey? --- He was a person who was cooking. 

not sitting down. 

He was 

What about Maqenuka? Maqenuka came and t hen sat down.(30 

And they were there when part of thi~ discussion took 
place/ ••• 

.. , 
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place? --- Yes, they were there. 

What was their reaction to what accused no. 2 said? --­

They did not say anything and I think maybe he was ' going to 

explain further to them~ I 'have heard of thi s. " 
WhA.t makes}Ou think thqt? --- Because he did not tell (5 

them to l<eep quiet, and if he had not told them about this 

before . 

He told you to keep quiet? --- No , he did not ,tell me. 

I don't understand your statement that he did not tell 

MaClenuka and Blose' to keep quiet . What do you intend to (10 

convey by that? --- If they were people to whom he had not 

explained ,this to. 

You mean if they were not people? --- If they were people 

to whom he had not explained . 

-Yes? --- Now after entering he would have said to (15 
I 

them "Listen to the conversation." He would have t old them 

to listen or to tell them to sit down and listen to it until 

the end . 

So far Cl'" , e , this conversation by accused 

No • V. LI J "{ y C..Iu 'l --- Yes. , (20 

. It was not inten~ed for Maqenuka. or Vivian? --- Yes, 

what makes me to say is because he did not tell them to 

listen. 

Nor was it, according to your evidence, intended for 

Jabulani? --- No. (25 

POSTPONED TO 1/12/1977. 

BY THE COURT: This witness must be back here tomorrow morning 

at 9 o'clock and in the meantime he mustn't discuss the case 

or the evidence with anybody.o 

--------------- (30 

ON RESUMPTION: 
ERNEST/ ••• 
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ERNEST f-IHLONGO: Sworn, states. 

\ 13Y MR. SKWEYIYA: Mr. Nhlongo did you have a restful night 

last night? --- Yes. 

You had a lot of time to think about the evid&nce which 

you gave in court yes~erday? --- Yes. 

Now is there any part of the evidence which you gave in 

Court yesterday d like to change today? --- No. 

Right. ])0 you WOl at the moment? --- Yes. 
~ 

vfuere do you work? --- Ntumeni Sugar Mill. 

(5 . 

And since when have you been working at Ntumeni Sugar (10 

Mill? --- October. ~ , 

This year? Yes. 

And before that what were you doing? --- I've been at 

school. 

\fuich school? --- Ntumeni. 
. , 

' .. /hat class were you dOing? Form 3. 

When did you leave school? --- This year. 

Did you leave because you ,had finished writing exams or 

what? --- I started doing my form 4 this year but due to 
, , 

(15 

finances I \'las unable to carryon, because I did not have (20 

enough money. 

How old are you? --- I was born in '55. 

Before this day when you say you had gone to look for 

work at the ' ~tumeni Sugar l>1ill and you say you were called 

by accused no. 2 into Blose's room, had you ever been to (25 

the mill? --- Yes, I used to go there to go and get money 

from my brother. 

Did you stay for any considerable time whenever you 

went there? --- No, I never used to stay there for a long 

time, because I was in a hurry to go back to school. 

Other than your brother at the mill, did you know 

(30 

, anybody/ •• 
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anybody elne? --- Yes, my uncle Bethwell Blose. 

Did you often p~y him a visit? --- I used to visit him. 

Now reverting back' to the events of the day you have 

deposed t r 7 drunk or under the illlfluence 

of liquor in all W<.J. ';j WHen you saw him on this particular day (5 

in Blose's room and you spoke to him? --- According to my 

observation, he was not drunk. 

You are certain about that? Yes. 

Could he have been drunk or under the influence of 

liquor? ~l1en I saw him he was quite sober . He was not (10 

drunk. 

NO,,"1 if that is so, why did you when you gave evidence, 

yestcrday in-chief, and you were , asked about his state of 

sobricty, why did you say this "I wouldn't say whether accused 

2 was under the influence of liquor '." -.... -- I said so because (15 

when I looked at him he was not drunk. 

Is that what you wanted to express by the use of the ' 

words I have read to you? -- Yes. 

And now who were in this room? I want you to name all . . 
the persons who ",rere in this room, when you ' say that this (20 

discpssion tock place in Blose's room? --- Just after I had 

entered I found accused no. 2 and Jabulani. 

And what happened - yes, yes, you wanted to say so~hlng 

else? --- Boyce Blose and Maqenuka t hen entered and Moosa 

Shange - Moosa Cele. 

For h ow long would you say you ~{ere in Blose's ' room 

when Moosa Cele, Blose and ~1aqenuka entered the room? --- I 

think it .... ms over an hour. 

And during this hour, that is before - the first hour 

(25 

before these three came into the room, what was the discussion(30 

about between you, accused no. 2 and Jabulani? About 30 
minutes'/ ••• 
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minutes' time. l1e was just telling me stories which did not 

mean anything. 

You mean for about 30 minutes' time? --- Yes. 

Then what happened' in the next 30 minutes whi~h - to make 

up the hour? --- He told me and he explained to me that he (5 

comes from Swaziland. 

And at that time, Jabulan1 was still there? --- Yes, he 

was there. 

Jabulani could hear the talk between you and accused 

no. 2? --- I wouldn't know about that. 
~ 

But he was present? Yes. 

Is there any reason why Jabulani would not have heard 

what was being discussed if he was present? --- Because he 

was cooking. 

(10 

But he was cooking there in the room where he was sitti~g(1 : 

isn't that so? --- At certain stages he would go out, he 

would fetch water and then come back and cook. 

How many times did he go out to fetch water? --- I cannot 

remember. 

Was it many times? --- No • 

. You must give us an indication then please. --- I think 

it was about t\'f1ce. 

And would you say that those are the only two occasions 

that he went out of the room whilst you and accused no. 2 

were having a discussion? --- Yes. 

He merely went out to go and get water and came back? 

~-- Yes. 

(20 

(25 

How long did it take to go and fetch water on each occasion? 

I wouldn't estimate the time becau se I ",as still listening 

to the explanation given to me by accused no.2. (30 

But was the tap far from Blose's house? --- Yes it was 
far/ ••• 
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far. 

How far? --- I do not know how to estimate the distance. 

Vie II. he can point out a distance here in court. --- From 

here to where we had been sitting that side. , . 

Is that outside court here? --- From here to the other (5 

side, at the place where we had been sitting, since ~e came 

in this court. 

Your Worship we just want an indication of the distance. 

About 15 paces I believe. I accept that. 

BY THE COURT: I ' ~ ating beyond those doors, it's 

certainly more than one five. 

BY MR. SKvlEYIYA: Well 50 then. I'm not disputing that. Why 

was it necessary that he should go and fetch water twice? 

(10 

Firstly he had to go and fetch water for cooking purposes 

and then secondly for washing purposes, because it was still (15 

in the morning. 

Washing what? His face. To wash his face and to 

wipe his feet, that's what I saw him doing. 

Did he in fact wash his face and feet whilst you were . . 
there? --- Yes. 

And did he do so in a different room from where you were 

talking or in the same room? --- Going into the bedroom 

because we were in the diningroom. 

And was. this during the time that you allege you were 

having this discussion with accused no. 2? Yes. 

So - are you then advancing the possible failure of 

Jabulani to hear what was discussed between you an~ accused 

no. 2, as being - are you suggesting that is one of the 

reasons? Besides cooking? --- No other neason. 

(20 

(25 

You see yesterday you advanced as a reason merely the (30 

fact that Jabulani was cooking that's why ~ou think he did 
not/ ••• 
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not hear the conversation between yourself andcccused no. 2? 

(no aUdible reply). 

You never mentioned the fact that he was out of the 

room where you were having discuss10lls because he }\ad to 

wash himseJ [ and also that there~re occasions when he had (5 

to go and get water at a distance of abo 50 paces from the 

room.where you were? --- I did say that yesterday, that it's 

possible that 11 Itl ghL not have heard about this beoause 

he might have known about this because it was the same 

••• (inaudible). ' , " (10 

Now do you know Blose's room very well? You had been 

there before that day, 1s that correct? --- Yes. 

And do you know all the rooms which are in that house 

where he stays, if I may call it that? ~--' Yes. 
. -Is there no water system inside abse's room? --- There (15 

is but I remember on this day the tap system was out of 

order. 

I.3 there also a sink there inside the room? Yes. 

How do you remember so clearly that on that day you know, 

the water system was not \"Iorking inside the room? Because(20 

last.nigh~ I had an opportunity of thi~king thoroughly •••• 

o about ••• (inaudible due to Doise) • 

•• (Inaudible) •• occasions when you were inside that room 

- Blose's room, when the discussion took when you had to go 

and - and go to the sink or to the tap yourself? --- No. (25 

Did he then go into the next room? --- No. 

In which room is the sink with the water system situated? 

You see you 't1P 1 

now in which 1 n 

P diningroom having discussions, 

II f ',r\ 11 r. j J It situated? --- The 

room 1n which we were sitting. 

Ernest aren't you just fabricating tbis question of 
Jabulani/ ••• 
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Jabulani going out to get water outside because of the 

'I differences which I pointed out to .)£>u between your evidence . 
and that of Jabulani, isn't it just a fubrication for 

instance ••• (intervention). , . 

By the Interpreter: ••• (inaudible) while I'm doing the (5 
'r . 

translation. 

BY f'm.. SK\vEYIYA: I'm sorry. 

By the Interpreter: I haven' .t put the quest.ion. 

BY HR. SKVlEYIYA: Okay go ahead. Aren't you just fabricating 
. . 

the question of Jabulani going out to go and fetch water and (10 
') 

coming back into the room twice, just because of the 

difference I pointed out between your evidence and that of 

Jabulani? --- I'm not fabricating this. 

I see. And inside that room where you were having this 

discussion, you say you saw no signs whatsoever that liquor (1'5 

had been drunk or was being taken before you came there? 

Yes. 

And you say you certainly saw n') money whatsoever being 

produced by no. 2 at any stag,e,? --- Yes. 

If accused no. 2 had produced any money you would have (20 

see~ that? --- I would have seen that. 

Do the other rooms at the compound, the other houses in 

other words, don't they have tap systems inside the houses? 

They do.' 

Vias there a room which is adjacent to Blose's room? (25 

In other words Blose's next-door neighbours? --- Yes. 

And you yourself know of no animosity between Blose and 

his next-door neighbours I take it? (interpretation and no 

audible reply) As far as you know they're on good terms? --_ . 

Yes. (30 

And you say that among the people who .were there, who 
you/ ••• 
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you had counted, that is Mnqenuka , Vivian and f-Joos8, Jabulani, 

none of these expressed either way their willingness or 

otherwise of wanting to go for military training? --- No. 

V/ould it surprise you if I tell you that Blose " and 

Maqenuka have given evidence in this court and they said that(S 

they were willing to go and undergo trai ning • • • (intervention)~ 

BY Tlffi PROSECUTOR: That did not happen in Blose's room, 
i 

according to the evidence , but at the kr aal of accused no. 2 , 

where this witness was not present. 

BY MR . SJ{'I'IEYIYA: . Yes , I appreciate that. Would it surprise (10 
~ 

yo~, assuming that you know •••••• 

BY THE COURT: Mr , Skweyiya you must please put your question. 

BY MR . SKWEYIYA : That - what I said to you, you know is 

what they have said, would that surprise you? --- That would -surprise me. 

Why would that surprise you? --- Because I did not hear 

about it. 

And could it also be because they expressed no willing-

(15 

ness or unwillingness to go and undergo training when you were , , 

in Blose's room with accused no. 2? 

BY THE PROSECUTOR: The witness did sa~ they did not discuss 

it - accused no. 2 did not discuss the matter with these 

people. They came in sort of at the tail end of the thing. 

BY MR. SK\VEYI:r'A: With respect Sir, the witness has said that 

(20 

"they heard part of the discussion concerning training. (25 

I have forgotten what my question was. Anyway - in any event 

as far as you are concerned, when these persons were there 

in that room with you, they expressed no willingness to 

either go and undergo traini~g or not to go and undergo 

traininG? Yes . (30 

This o r , t o JRbulanl I take it? --­
Yes/ • •• 
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Yes. 

And would it surprise you if anybody said that when you, 

accused no. 2 and these persons you have mentioned, were 

allegedly having these"discussions in Blose's roo~i you also 

partook of the liquor which was being drunk there? --- That (5 

would surprise me because there was no liquor there. 

,And I take it it would equally surprise you if you 

hear that you, accused no. 2 and the others who were there, 

were under the influence of liquor? --- That would surprise 

me . 

Do you otherwise ""'take intoxicat in~ liquor? --- Yes, I 
'r , 

do drink . 

For what period of time in all would you say you were 

in this room? Two hours. 

(10 

. -. 
~nd in all that two hours when you were there, the only (15 

thing you remember is what accused no. 2 you say said to you 

about training, is that correct? --- Yes. 

And you are also certain that you found accused no. 2 

in Blose's room when the discussion took place, in other words 

you coIled into the room and he was in the room? --- Yes. (20 

" \'I ould it surprise you if anybody were to say that when 

accus ed no. 2 entered that room, he f ound you, Ja.bulani and 

the others in that room? --- That would surprise me because 

I have already said that I had gore to look for employment. 

Did you in fact look for employment that day? --- Yes, (25 

I did. 

So insofar as you are concerned - insofar as the dis-

cussion is concerned between you and accused no. 2 are 

concerned, concerning the question of military training, you 

are the only one who had the whole of the discussion concerning(;' 

that? --- Yes, as I said yest~rday the others were not 
asked/ ••• 
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asked ••••• to the conversation for accused no, 2 to start 
afresh. 

I put it to you that you have not taken this Court into 

your confidence and that the evidence you have given is not 

the truth? --- They are' the truth. , . 

And I must tell you further that my instructions are (5 

that you were not in any way incited, instigated, advised or 

procu,red to undergo any training in any discussion between 

yourself and the accused? --- I was, I was told by him. 

Do you know a person known as Badenhorst - Vict,or Baden-

horst? --- I know bim. 
~ 

Does he sell liquor? --- No - well I wouldn't know. 

Did anybody from among you whilst you were seated in 

Blose's room, go and buy liquor from Victor Badenhorst's 

room? --- No. 

(10 

vlell I'm suggesting to YO\1 that that did happen? What (15 

is your reaction to that? --- It is possible that they might 

have bought it and hid it away from me, for them not to see -

for me not to see it. 

Why would they want you not to see the liquor? --- I 

wouldn't know. (20 

NO Fl:JR'.!.'HER QUESTIONS BY HR. SK\t/EYIYA. 

CROSS-EXM1INED BY MR. LANGA: 

You say Jabulani went out twice to fetch water? --- Yes. 

BY THE PROSECUTOR: Your Worship I don't unde'rstand the 

situation now. As I understand either r.1r. Skweyiya is (25 

appearing for accused no. 1 and Mr. Langa for accusedro. 2 

but it doesn't seem to be the case at all n~w, because in 

this case there was no evidence against accused no. 1, so 

Mr. Skweyiya cross-examined. So I don't know whether it's 

regular now for two counsel cross-examining the same witness (30 

now if they're not appearing for different .accused. 
By/ ... 
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BY TIlli COURT: The way I understood they are appearing for 

.~ different accused, and Mr. Skweyiya is appearing for No.1. 

BY THE PROSECUTOR: Yes your Worship ••• (intervention). 
\ . 

BY MR. SKWEYIYA: That is so your Worship but for convenience 

it happens that when I cross-examine for instance, because (5 
first to start 

I am the AA by the time it comes to Mr. Langa he has nothing 

to ask and we have tried ••• (intervention) 

BY THE COURT: I'm still listening to the prosecutor. 

BY THE PROSECUTOR: Your Worship that is what I understood as 

well because in this case ••• (intervention). (10 
~ 

BY THE COURT: Just a minute, Mr. Orderly tell that man to go 

outside and cough please, he's disturbing the Court - the man 

there with the beard. 

BY THE PROSECUTOR: Your Worship I'm not really objecting to 

it. I was just asking whether it's quite regular because in (15 

this case for instance Mr. Skweyiya who is appearing for 

accused no. 1, in this case there was absolutely no evidence 

as far as accused no. 1 is concerned. He cross-examined 

solely as far as accused no. 2 is concerned, but I've got no , . 
objections if Nr. Langa does want to ask some questions. (20 

" . 
BY THE COURT: Yes Mr. Langa. 

BY MR. LANGA: Thank you. When Jabulani went out, when was 

it in relation to your arrival in the room? Was it during 

the first th'irty minutes? --- It was after he had started 

with the story, within the thirty minutes. 

Now was it within thirty minutes after you arrived? 

It was after thirty minutes after I had arrived. 

In other words when you~rived you were with Jabulani 

and accused no. 2 for some time before he started going out? 

Can you repeat it? 

(25 

After you arrived there, you were with Jabulani tor some 

time/ ••• 
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time before he started going out to fetch water? --- No. 

I'm trying to understand you now, are you saying that 

immediately you went in, into the room, Jabulani started 

going out to fetch water?--- ' Just the thirty minut~s after he 

entered. (5 

BY THE COURT: Say that again. --- Within the thirty minutes 

after he entered, Jabulani was busy preparing to cook. 

BY MR. LANGA: At that time when Jabulani was preparing to 

cook, whnt discussions were taking place? Before thirty 

rninuteshad lapsed; it was just matters concerning nothing. (10 
~ And was he still busy cooking when matters concerning 

something started? --- Yes. 

Now according to you that was after thirty minutes? 

Yes. 
. -

Right, my question is this, when he went to get water, (15 

how ' long had the discussion been taking place concerning 

the military training now? --- It hadn't been a long time. 

And I tal<e it that fetching water did not take him a 

long time either? --- No, it did not take a long time either. ' .. 
Did he at any stage, that is Jabulani , ' join Vivian Boy (20 

Blose, Maqenuka and Moosa in the room? --- I did not notice 

that because I was listening to the person who was re~ing 

this to me. 

But you ' ·re absolutely sure that at' lthe time he was 

talking to you about military training, accused no. 2 was (25 

talking to you a bout military training , Jabulani went out 

twice to get water? --- Yes. 

And you're absolutely certain as well as to the purpose 

for his getting water? --- Can you repeat it? 

You said he wanted to wash his face and feet? You mid (30 

he wanted to cook with the water too. - -- res. 
You/ ••• 



169. E.Mhlongo. 

You arc sure of that? Yes. 

How did you know that'? - - I know because I saw it 

happening. 

I thought your att€ntion was directed onto this talk 

of yours and accused no. 2? --- So I was concentrating on the(5 

talk but I could see what was happening on the side. 

So your answer is not perfectly correct when you said 

that you did not see whether Jabulani joined the others 

because your attention was directed to this talk'? --- I've 

already said that ~abulani was busy cooking. (10 

Do you know a mart by the name of Mduva'? --- Yes. 

Did you see him there? --- Yes he entered together with 

boy. 

If my recollection serves me, this is1he first time you 

are mentioning him? --- Because I wasoeing objected when I (15 

wanted to mention him. ~llien I tried to count the number of 

persons, then there were objections. 

Who objected? Questions were coming from that 

gentleman sitting down. 
, . 

An objection - for the record he seems ' to be pointing (20 

at my learned friend, counsel for accused no. 1. Who 

objected? --- Objecting what? 

To your mentioning further people? \'/hen I was about 

to continue mentioning the others, then he would continue 

putting another question. 

In your evidence-in-chief in fact you did not mentbn 

Mduva, what do you say to that'? --- Yes'1serday the same thing 

happened. 

You were objected to when you tried to mention ' further 

people'? --- Yes, objected through questions • . 

Are there any other things which you ~anted to say and 
you/ ••• 

(25 
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you were objected to? --- No. 

It's just the mentioning of names? --- Yes. 

Apart from that you have said everything you wanted to 

say? --- Yes. " . 
In your evidence-in-chief in fact you did not mention (5 

Moosa as well. --- I mentioned him. 

You mentioned him under cross-examination. --- I was 

still being questioned as to who else was there. 

In your evidence-in-chief, you were asked who were there 

when the discussions' took place. You mentioned that when you (10 
.. 

went in there no. 2 was there as well as Jabulani. Later at 
'r 

the tail end of the discussions Boy came in with Maqenuka7 

Yes , I mentioned Boy and Haqenuka. Now because of 

questions I could not mention the others . 

I see. Is this not something els~ ' you thought up during (15 

the' nieht when you were thinking about your evidence? ---

That is what I thought. I thought about it. 

What did you think? You thought you had forgotten to 

mention these people in your evidence-in-chief? --- Yes, I , 
, . 

thought of that, and it was because I was objected in me (20 

mentioning them. 

ifuen my learned friend, counsel for accused no. 1 started 

his cross-examination today, this morning, he asked you if 

you had forgotten anything in your evidence, not so? --- Yes. 

Vlhat was your reply to that? --- I said there was (25 

nothing. 

He asked you if there 'flaS anything· in your evidence ' 

which you gave yesterday which you wanted to change, not so? 

Yes. 

vfuat was your reply? I said there was nothing. (30 

'//as that not an opportunity for you to , mention thes'e 
things/ ••• 
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things? --- It was, but I forg()t. 

Tell me what makes you so sure of what Jabulani was doing 

at the time, at the very time, talk reverted to military 
. \ . 

training? --- Because I brought it back to my mind and that's 

why I remembered. 

\'/hat do you mean you brought it back to your mind? --­

Becatlse I repeated this a number of times in my mind that 

I tried - I wouldn't fail to remember it. 

(5 

Did you repeat it often in your mind because it was 

something that was worrying you? --- Yes, because the questions 
~ , 

that were put to me were supposed to make me know the date (11 

on which I hCRrd about this. 

Do you mean that - are you 'referring to the questions 

you were expecting to be aslced? --- ~/.'hich Iwas supposed to 

have been questioned, so that I should remember everything. (15 

" I \'1ant to understand you clearly, are you saying that 

you were expecting certain questions to be asked of you? ---
\ 

'1 , 

Yes. 

And therefore you had to repeat this allover - over and . . 
over aeain in your mind? --- Yes it came back into my mind (20 

and then I remembered that date. 

'(/hen you say because it was worry1rg you, what are you 

referring to? By that I mean I had failed to understand 

the questions' yesterday because I could not remember very 

well. 

So this repeating over and over again in your mind, 

refers to between yesterday and today? --- Yes. 

Can you remember any questions which you did not answer 

yesterday because you could not remember clearly? 

repeat that? 

Can you 

(25 

Can you remember any questions which you did not reply 
to/ ••• 
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to yesterday because you were not able to? Yes. 

IN'hich one was that? --- This question about Jabulani, 

whether these boys who were supposed to be recruited, would 

be recruited. " 
Is that the only question? --- Yes. 

Is that what you were turning over and over in your head?" 

No. 

Look, my question to you was why do you remember speci­

fically that at the time, at the very time military dis­

cussions were being 'held, as this military training was being(10 
.. 

discussed, at that very time Jabulani was going out to fetch 

water, why is it so vivid in your mind? --- Because I remember 

what accused no. 2 told me on that day, so I remembered 

everything about what happened on that day. 
-, 

- 'r 
So when you were given the opportunity now to rectify (15 

your eVidence, why didn't you mention these two people who 

were also there, whom you did not mention yesterday? If 

everything came back vividly in your mind this morning? 

"The,n I was thinking during the night, I remembered that I 

should mention them today, but I forgot • (20 

. Now as far as these discussions which you allege took 

place with you between no. 2 and yourself, you said yesterday 

just before we adjourned, during cross-examination, that they 

were intended just for you. --- Yes. 

You even said that the others were not told to listen. (25 

--- Yes. 

vlere you sitting a distance away from the others or where? 

Yes, but in the same room. Yes a little distance away from 

those ''1ho entered, namely Boy, Maqenuka, Mdovu and Moosa. 

ear? 

And accused no. 2 was talking j us,t to you - just for your(30 

Not to my ears. but he was close en~ugh for me to / 
hear ••• 
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I mean he was not talking .to the others? --- No. 

And they took no part I take it in the discussion? 

, . 
They were not asked anything? No.. 

Are yeu absolutely sure? --- Yes. 

If my recollection serves me right, in your eVidence-in-

chief, you mentioned that Maqenuka and Boy entered during the 

discussion. Yeu went on to say that nene ef them was prepared 

to. go.. --- Yes. 
~ 

Now why did yeu say that? --- Because he never sa~ 

(5 

(10 

anything to them cencerning the discussien which he was telling 

me abeut. 

Now do you know they were not prepared to go? --- I do 

not knew because they did net say 
. . , 

(15 that they were prepared to. 

ge. · That depended on them whether they were prepared to. go 

or not. 

Yeu did net say none of them said they were net prepared 

to. go. Yeu said nene ef them were prepared to. go.. How did yeu 
, . 

know that? --- I knew that none of them were prepared to. go., (20 

because nebedy said "All right. we wi ll go." 

According to. your stery, they were not in a pesition to. 

say "All right we can go or we don't want to. join". That 1s 

yeur stery in cross-examinatien, because yeu say accused no. 2 

was talking to yeu and not to. them, and yet yeu teld this (25 

Court that they entered, that is Maqenuka and Bey, entered 

durinB the discussien. Yeu teld the C~~rt that you did net 

agree to go.. Yeu have also. said - you made this statement that 

net ene of them was prepared to. go.. --- Yes. 

Hew do yeu reconcile this ~ the conflict~ 

stood your question. Can you repeat the questien? 

I misunder-(30 

II ... 
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L.Ngcobo. I have repeated it about three times now. I'll repeat 

it for the last time. You have said this discussion was 
intended for you, no. 2 was speaking specifically to you. 
The others were sittin~ a distance away from you. lhey took 
no part in the discussions. They were not asked anything (5 
about military training. They did not take any part, and yet 
in your evidence-in-chief you say they entered during the 
discussion. You then said that no one of them was prepared 
to go? --- It's possible that they might have prepared . 

So if that is ' possible why did you say that they were (10 
not prepared to go? --\;. Because I did not kno\'1 that they were 
prepared to go. 

Did you kno' ... that they were ,not prepared to go? --- I did 
not know. 

.. So why did you say so? --- I was being questioned if I (15 
had heard that they were prepared to go then I would have 
told you that they were prepared to go. 

1fuat was the seating arrangement in that room? What 
were you sitting on? --- Sofa. 

No.2? --- On a wooden stool. 

yfuat about the others? 

You mean on the floor? 

The others were sitting down. 

Yes. 

NO FURTHER QUESTIONS BY MR . LANGA. 

NO RE-EXAMINAAION BY THE PROSECUTOR; 

(20 

(25 
LINDINKOSI NGCOBO: Sworn, states. ( Speaking Zulu) 
EXAt-lI NED BY THE PROSECUTOR: 

Do you reside at Mombeni Reserve district of Eshowe? --­
(intervention). 

BY TIlE COURT: Sorry to interrupt, are you also known as (30 
Mduva? --- Yes. 

BY/ ••• 
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DY TIlE PROSECUTOR: I'm sorry it's Nkanini Reserve in the 

,,~ district of Eshowe, is that right? --- Yes. 

Do you know the two accused before the Court? I know 

Themba Xulu. 

Accused no. 27 ~-- Yes. 

Do you know that he used ' to work at the Ntumeni Sugar 

Mill? --- Yes, I know. 

And you know that he left the sugar mill to come to 

Durban? --- Yes, I know. 

(5 

And did you see ' him again after he had gone to Durban or(10 
.. , 

come to Durban? --- When he came back? 

Yes. --- Yes, I saw him. 

~ow when did he come back? --- It was during the Easter 

holiday \'1eek. 

Of which year? 

And when you say come back, do you mean back to the 

Ntumeni Sugar Mill? --- Coming back to his home. 

Ja, now where did you see him on his return to that 

area? --- I saw him at the Ntumeni Sugar Mill in Blose's , . 
room • 

(15 

(20 

. Why did you go to Blose's .room? ~-- I was passing there · 

and I was looking for a vehicle in order to buy a goat. 

Did you want to borrow a vehicle to convey a goat? 

Yes. 

Yes and then you went to his room, and then what did you(25 

find on your arrival at his room? --- I found Themba himself. 

Accused no. 2. Yes and then? --- He was \,/i th Boy Blose. 

BY THE COURT: Which Blose? --- Vivian. 

BY THE PROSECUTOR: Is he also known as Boy - Vivian Boy 

Blose? Yes. 

Yes? --- Emmanuel Cele. 
BY/ ••• 
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BY THE COURT: Is that a dif.ferent person to Emmanuel Sibiya? 

Emmanuel Cele and Emmanuel Sibiya both of them. 

Two different people? Yes. 

"lere they both the're? --- They were both ther~. 

BY THE PROSECUTOR: Yes who else? --- That was all. (5 

I see. Do you know somebody by the name of Jabulani 

Shange? --- Yes. 

\'las he there? --- I cannot remember. 

Do you know somebody by the name of Ernest Mhlongo? 

Yes, I knOVI him. (10 

Did you see him there that day? --- No, I cannot remember. 

What time of the day was it when you arrived at Blose's 

room? --- I think it wmafter eight. 

In the ~rning or in the evening? - -- In theoorning • . , 
And what were these people doing in the room when you (15 

got' there? They were just sitting there when I arrived 

there and there were empty beer tin~. 

Only empty beer tins or were there full beer tins as 

well? --- There were empties as well as beers • . , 
Did you have anything to drink while you were there in (20 

the room? --- Yes, I did. 

v/hat? --- Beers. 

One 0 r two or more? Hore. 

How much? --- Are you referring to the c'ans?' 

Ja how many cans of beer did you have? Six. (25 

And who provided all the beer? --- Accused no. 2, Themba. 

Did anybody go and buy this beer or was this beer just 

there? --- There is somebody else who left to go and buy it 

whilst we were there. 

'1/ho went to buy the liquor or the beer? --- I went to (30 

buy it. 
Only/ ••• 
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Only you? --- Yes. 

And \'Tho gave you the money to buy the beer? --- I bought 

it after the other beers were finished. I had the Eoney. 

WaS it your own money you used for buying the ~eer? ---

It was mine. (5 

Right. Now yC'Hl '"In some - did you s1 t down there in the 

room?, --- Yes. 

And was anything discussed then whilst the drinking was 

going on? Yes there is something. 

\fuat was discussed? --- Accused no . 2 ' said after we had(10 
.' 

'> 

sat down for quite a ~hile, that we should join and go to 

Swaziland . 

Should join who? Join to be soldiers . 

Yes and you say go to Swaziland, and where was the training 

to take place? --- He said ''Ie would be- 'trained in Swaziland. (15 

Did he say how you would get to Swaziland? --- No, he d1d 

not say. 

Did he say what sort of training you would get in 

Swaziland? --- I don't understand you • . , 
Did he say ''Ihat sort of training you will get in Swaziland? 

Train to shoot. 

\'Ii th what? --- Guns. 

\'lhy did he want you to go and b e trained to shoot with 

guns? I do not know . 

Didn't he say7 --- He did not say_ 

Did he say what you would do after you had received your 

training? --- He did not say what we would do. 

And what did you say7 --- I did not say anything. I 

(21 

(25 

li~terp( to \~,~t he was saying . ~O 
Yes , but you said that he said that you should JOln 

d7 Yes, and I said to 
and go to SVlaziland and get traine --- / him ••• 
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him I \'las eoing to think whether to do it or to leave it. 

vlhat did he say to that? --- He did not say anything. 

For how long were you there in Blose's room altogether? 

I think I left at ~bout ten. , . 

In the morning? --- In the morning. 

Did you find a vehicle to convey the goat? --- Yes, I 

found it. 

NO FURTHEH. QUESTIONS BY TIlE PROS ECUTOR. 

CROSS-EXM1INED BY MR. SKWEYIYA: . 

Are you certain · that when you arrived in Blose's room (10 
.. 

you arrived there of your own? --- Yes, I arrived alone . 

And you el1tered Blose's room on your own? --- Yes, I 

entered alone. 

And you found the other persons you have mentioned in the 
• 

room? --- Yes. 

Lot s of there is that correct? ---

Yes. 

And the discus~ion took place whilst you people were 

under the influence of liquor, is that correct? --- Yes. 
, . 

. Your Worship may Ernest Mhlongo be asked to stand up? 

He's sitting a t the back of the court. 

BY THE COURT: Is that the man? 

BY MR. SKvffiY1YA: Yes your Worship. Do you know that person 

standing up in court? No. 

And was he also there when this drinking was taking 

place? -~- I can't remember. 

(15 

(20 

(25 

If he was there would you remember? --- If he was there 

then I would remember. 

And do you know which month the discussion you're (30 

referred to took place? --- I de not rememQer but what I know 
is/ ••• 
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is that it was during the Easter holiday week. 

NO FUrrTlillR QUESTIONS BY MR. SKWEYIYA. - . 

crrOSS-EXAHlNED BY MR. LANGA: 

You have said that when you entered there, all the 

people you have mentioned were already in the room? --- Yes (5 

they were .inside. 

Did others enter while you were there? --- Nobody entered 

after I entered. 

So all those people you mentioned were already there 
I 

when you arrived? --- Yes. 

And will you go ~o far as to say everybody who was 

there, took part in the drinking? --- Yes, everybody who was 

there took pal 

How many beers did you go to buy? I bought six. 

Cans? Yes. . , 

(10 

(15 

Where did you buy them from? --- There is a certain house 

from where they were selling it. 

Nearby? --- A little distance away. 

Is that Victor Badenhorst's house? I do not remember 

now very well whose that house is. (20 

.Do you know Victor Badenhorst? Yes, I know him. 

Is that not where you bought your beer? --- I cannot 

remember now, it's a long time ago. 

Was there liquor availabl~ at Victor Badenhorst's 

house? --- Yes there was liquor that was being sold there (25 

and I cannot remember whether I bought the liquor from there 

or not. 

Do you know a man called Short Bhengltl--- No. 

Now was there a stage when some of the people who were in 

the room afterwards had gone to buy liquor? Some of them? (30 

Or one of them? --- At the place where I found them1 

Yes/ ••• 



Collection Number: AD2021 

SOUTH AFRICAN INSTITUTE OF RACE RELATIONS, Security trials 1958-1982 

PUBLISHER: 
Publisher:- Historical Papers, University of the Witwatersrand 
Location:- Johannesburg 
©2012 

LEGAL NOTICES: 

Copyright Notice: All materials on the Historical Papers website are protected by South 
African copyright law and may not be reproduced, distributed, transmitted, displayed, or 
otherwise published in any format, without the prior written permission of the copyright 
owner. 

Disclaimer and Terms of Use: Provided that you maintain all copyright and other notices 
contained therein, you may download material (one machine readable copy and one print 
copy per page) for your personal and/or educational non-commercial use only. 

People using these records relating to the archives of Historical Papers, The Library, 
University of the Witwatersrand, Johannesburg, are reminded that such records sometimes 
contain material which is uncorroborated, inaccurate, distorted or untrue. While these 
digital records are true facsimiles of the collection records and the information contained 
herein is obtained from sources believed to be accurate and reliable, Historical Papers, 
University of the Witwatersrand has not independently verified their content. Consequently, 
the University is not responsible for any errors or omissions and excludes any and all 
liability for any errors in or omissions from the information on the website or any related 
information on third party websites accessible from this website. 

This document is part of a private collection deposited with Historical Papers at The 
University of the Witwatersrand by the O1urch of the Province of South Africa. 




